
دير يا زود بايد اين 
دنيا حيدري
   گزارش

اتف��اق می افتاد. 
دايه هاي مهربان تر 
از مادر طي سال هاي اخير فوتبال ايران را از مسير 
حرفه اي شدن دور كرده بود. حذف تلخ سرخابي هاي 
پايتخت از ليگ قهرمانان آسيا، اما مي تواند خيريتي 
عظيم براي فوتبال ايران در پي داشته باشد و با خارج 
كردن باشگاه هاي ايران از يوق سندبازي، آنها را در 
مسير درست حرفه اي سازي قرار دهد، به طوري كه 
رئيس فدراسيون نيز با اش��اره به اين مقوله تأكيد 
مي كند پايان اين داس��تان مي تواند براي فوتبال 

باشگاهي ايران خير باشد. 
پرسپوليس، اس��تقلال و گل گهر طبق ماده 14/4 
و 14/5 اساس��نامه مج��وز حرفه اي، نتوانس��تند 
معيارهاي ضروري حضور در ليگ قهرمانان آسيا 
را به دست آورند و پرونده آنها به كميته انضباطي 
و اخلاق كنفدراسيون فوتبال آسيا ارجاع شد. اول 
دي ماه كنفدراس��يون فوتبال آسيا پنج روز به اين 
سه باشگاه فرصت داد تا مدارك خود را براي كسب 
جواز حرفه اي ارائه دهند، اما مدارك جديد نيز مورد 
تأييد قرار نگرفت تا حذف سرخابي هاي پايتخت و 
نماينده سيرجان از ليگ قهرمانان آسيا قطعي شود. 
اتفاقي كه بدون شك فاجعه بزرگي است، اما نه از 
آن منظر كه عده اي اين روزها دستاويز قرار داده اند 
و ثابت كرده اند كه هضم اي��ن واقعيت تا چه اندازه 
براي شان ناممكن اس��ت. اين داستان از آن جهت 
فاجعه بار است كه بر كسي پوشيده نيست اين اتفاق 
دير يا زود رخ می داد. رخدادي كه به منزله هدر رفتن 
هزينه هاي هنگفتي است كه طي سال هاي گذشته 
بي هيچ حساب و كتابي براي پرسپوليس و استقلال 

انجام شده و نتيجه آن امروز كاملاً عيان است. 
    

حسن كامراني فر، دبيركل فدراسيون فوتبال بر اين 
باور است كه مش��كلات مديريتي، مالي و انباشت 
بدهي ها مسئله اي نيس��ت كه بتوان با سند سازي 
و ارائه گزارش خلاف واقع، آن را برطرف س��اخت: 
»اينها مشكلات بجا مانده از گذشته است. حقيقتاً 
مسائلي كه وزير ورزش بدان ورود كرده بايد سال ها 
قبل انجام مي شد. اقدامات سجادي برخلاف گذشته 
عملياتي بود. وزير ورزش درك درستي از وضعيت 
حرفه اي سازي باشگاه ها و سختگيري هاي ای اف سی 
دارد و با سياس��ت هاي راهبردي وزي��ر ورزش، دو 
باشگاه پرسپوليس و استقلال در آينده اي نزديك 
منطبق با استانداردهاي حرفه اي سازي خواهند شد. 
عقد قرارداد همكاري با يك شركت آلماني نشان داد 
حرفه اي سازي اصلاً شوخي بردار نيست. بسياري از 
تيم هاي آسيايي طي سال هاي گذشته و حتي امسال 
موفق به كسب مجوز نشدند و باعث تعجب است كه 
مديران باشگاه های ما به جاي درك اهميت موضوع 
و اقدام براي رفع مشكلات و نواقص در آينده، توپ را 

به زمين ديگران مي اندازند!« 
    

نقش مديران قبلي دو باشگاه پرسپوليس و استقلال 
را نمي توان در آنچه امروز گريبان اين دو تيم را گرفته 
بي تأثير دانست. مديراني كه با هزينه تراشي هاي گزاف 
نقشي پر رنگ در شكستن كمر اين دو تيم داشتند، اما 
در كنار بي كفايتي مديران سابق اين دو تيم، نمي توان 
از كنار اهمال كاري مسئولان فدراسيون فوتبال و حتي 
وزارت ورزش در سال هاي گذشته نيز به سادگي عبور 
كرد. آقاياني كه هر بار در دقيقه 90 با سندس��ازي و 

كدخدامنشي دو تيم مطرح فوتبال ايران را به سمت 
نابودي س��وق دادند و ب��ه جاي فراهم كردن مس��ير 
حرفه اي سازي آنها را در چنان باتلاقي اسير كردند كه 
اين بار ديگر با هيچ ريسماني موفق به فرار از آن نشدند!

    
عده اي اما هن��وز با انداختن توپ ب��ه زمين ديگران 
سعي در پاك كردن صورت مسئله دارند، نمونه اش 
صدري، سرپرست باشگاه پرس��پوليس است كه در 
اظهارنظري سؤال برانگيز صحبت هاي قبلي كاظم 
اوليايي را دليل حذف سرخابي ها مي داند، در حالي كه 
طاهري، مديرعامل سابق پرسپوليس صراحتاً مي گويد 
بارگذاري مدارك خلاف واقع دليل اصلي اين رخداد 
است: »مدارك بايد واقعي باشد. صورت هاي مالي را كه 
ارائه مي دهيد اگر مدارك نشان از ضرر كردن باشگاه 
داشته باشد سازمان حسابرسي نبايد آن را تأييد كند 
يا در مورد آكادمي، انجام نشدن بازي، نداشتن بازيكن 
يا نادرس��ت بودن روش هاي تمريني نبايد مدارك 
خلاف واقعی را ارائه داد كه ايراد محتوايي كار را خراب 
مي كند. مسئله مشكل داشتن با ما يا بحث تحريم ها 
نيس��ت، ای اف س��ی مي خواهد بحث حرفه اي گري 
پياده شود و در اين راستا باشگاه هاي چيني را هم رد و 
ثابت كرده، نه با ما كه با هيچ باشگاهي تعارف ندارد. ما 
هم بايد تعارف را كنار بگذاريم كه ادامه اين مماشات 
وضعيت را از اين هم بدتر مي كن��د. خودمان را گول 
نزنيم، 11 سال است اسناد جعلي به ای اف سی داده ايم. 
آيا اين حرف جايي رصد نمي شود يا خود مسئولان 
ای اف سی متوجه نمي شوند. وقتی صورت مالي سال 
گذشته را براي امسال هم تحويل مي دهيد، آيا فردي 
كه در كنفدراسيون نشسته و اين صورت ها را بررسي 

مي كند، متوجه چنين كاري نمي شود؟«

    
پاي اين ماجرا به مجلس هم كشيده شده، به طوري كه 
حسن شجاعي، رئيس كميسيون اصل 90 در گفت وگو 
با خبرگزاري فارس مي گويد در صورت ثبت شكايت 
كميس��يون فوق به اين داس��تان ورود مي كند: »در 
صورتي كه در موضوع حذف تيم هاي پرسپوليس، 
اس��تقلال و گل گهر از ليگ قهرمانان آسيا شكايتي 
به كميسيون اصل 90 مجلس شوراي اسلامي برسد، 
كميسيون ورود كرده و مسئله را بررسي می كند، اما 
قطعاً مس��ئولان بايد در اين زمينه پاسخگو باشند و 

مجلس اين قضيه را پيگيري مي كند.«
ماجرا كاملًا ش��فاف و واضح است؛ تيم هاي مطرح 
فوتبال ايران نه فقط طي س��ال هاي اخير به دليل 
سوءمديريت و عدم نظارت نهادهاي بالادستي موفق 
به اخذ موارد لازم در زمينه حرفه اي سازي نشدند كه 
با تلاش براي دور زدن قانون و كنفدراسيون آسيا كار 
را به جايي رساندند كه امروز با حذف از ليگ قهرمانان 
به همين دليل مهم، آبروي فوتبال ايران خدشه دار 
شده است. اين داستان مي تواند تلنگري جدي باشد 
تا عدو شود س��بب خير، اما نه تا وقتي كه آقايان با 
شلوغ بازي س��عي در پاك كردن صورت مسئله و 
مقصر جلوه دادن ديگران داش��ته باشند، حتي باز 
شدن پاي مجلسي ها هم به اين داستان نمي تواند 
نتيجه اي در پي داشته باش��د اگر همانند داستان 
پرونده فساد در فوتبال شاهد تكرار مكرراتي باشيم 
كه سال ها از زبان رسانه ها شنيده شده، اما با وجود 
مكتوب كردن آن به هيچ نتيجه مثبتي نرسيده تا 
امروز در ادامه همان پرونده قطور شاهد حذف سه 
نماينده ايران از ليگ قهرمانان آسيا باشيم. حذفي كه 

بايد ديد آقايان را از خواب بيدار مي كند يا نه.
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شيوا نوروزي

سعيد احمديان

تصميمات ضدونقيض صداي ايتاليايي ها را درآورده است

چالش كرونا در سري آ
تعطيلات سال نو بلاي جان سري  آ شده اس��ت. با تعطيل شدن موقت 
مسابقات، رعايت پروتكل ها به حداقل رسيد تا جايي كه بعد از بازگشت 
بازيكنان و شروع تمرينات تست هاي زيادي مثبت شد. افزايش ابتلای 
اعضاي تيم ها به كرونا راهي جز لغو چند بازي باقي نگذاشت. با اين حال 
رسانه ها و باشگاه هاي ايتاليا از تصميمات ديرهنگام و متناقض مسئولان 
فوتبال اين كشور انتقاد مي كنند و نسبت به تبعيض هاي صورت گرفته 

در اين زمينه گلايه دارند. 
    

آشفتگي اين روزهاي سري  آ حاصل آشفتگي مقامات فوتبالي و بهداشتي 
كشور چكمه اي است. در حالي كه هنوز تكليف ديدارهاي لغو شده و تيم هايي 
كه روزبه روز برتعداد كرونايي هاي شان اضافه مي شود مشخص نيست، سايت 
فوتبال ايتاليا به بررسي بحران حاكم بر اين مسابقات پرداخته و عدم شفافيت و 

تعداد زياد تصميم گيرندگان را دو عامل بروز اين شرايط معرفي كرده است. 
ششم ژانويه بازي ها از سر گرفته شد و طبق برنامه بايد در شروع سال 2022 
هر 10 بازي برگزار مي شد، اما به خاطر تعداد زياد كرونايي ها چهار ديدار لغو 
شد و تا لحظه آخر امكان لغو ديدارهاي ديگر نيز وجود داشت. با وجود اين 
مسئولان سري آ مدعي  هستند هيچ بحراني وجود ندارد و مسابقات طبق 
روال انجام مي شود. آنها ادعا مي كنند تيم ها و بازيكنان شان پروتكل هاي 
بهداشتي را مثل گذش��ته رعايت مي كنند و هر تيمي كه 13 بازيكن )از 
جمله يك دروازه بان( آماده داشته باشد مشكلي براي بازي ندارد. حال آنكه 
مقامات بهداشت محلي )ASL( اين حق را دارند در صورت صلاحديد خود 

برخلاف اين قانون عمل كنند! 
اين اتفاق فصل پيش در بازي يوونتوس – ناپولي رخ داد و گويا در اين فصل 

نيز شاهد اعمال نفوذ ASL خواهيم بود. 
معلوم نيس��ت مقامات س��ري  آ تا چه زماني قرار اس��ت نس��بت به اين 
موازي كاري ها س��كوت كنند. دو سال از ش��يوع كرونا گذشته و وضعيت 
هنوز درست نشده است. براي بررسي ريشه اي اين مسئله بايد دو فاكتور 
تأثيرگذار در جامعه ايتاليا را مدنظر قرار داد؛ عدم ش��فافيت و تعداد زياد 
تصميم گيرندگان. براساس حكم دولت، مردمي كه دو يا سه دوز واكس كرونا 
را طي 120 روز گذشته دريافت كرده اند در صورت تماس با يك فرد كرونايي 
نيازي به گذراندن دوران قرنطينه ندارند. در اين قانون صراحتاً اعلام شده  
افراد در قرنطينه مي توانند بعد از پنج روز با زدن ماسك از خانه خارج شوند. آيا 
اين يعني اينكه بازيكنان هم در زمين ماسك بزنند؟ تفسير ها متفاوت است؛  
اين يعني اسير موج جديدي از كرونا خواهيم شد؟ باز هم تفسيرها متفاوت 
است. چرا يك تيم با داشتن هشت تست مثبت كوويد 19 اجازه پرواز به شهر 

ديگر را دارد، ولي تيم ديگر با هفت كرونايي از سفر منع مي شود؟ 
تفسيرها همچنان متفاوت هستند، آيا نمي شد اين مقررات را قبل از كريسمس 

به صورت واضح اعلام كرد تا مردم هم تكليف شان را بدانند؟ قطعاً می شد. 
تيم ناپولي با اجازه مقامات ناپل به تورين سفر كرد و به مصاف يوونتوس 
رفت، ولي سه بازيكنش به قرنطينه رفتند، چراكه ASL تورين نظر ديگري 
داشت و از آنجا كه آنها ميزبان بودند حرف آنها به كرسي نشست. مقامات 
بهداشتي هر منطقه در ايتاليا اجازه دارند تصميمات مدنظر خود را اعمال 
كنند. با همين شيوه چهار بازي از هفته بيستم و دست كم سه بازي از هفته 
بيست و يكم لغو شده اند. دولت ايتاليا، وزارت بهداشت و كميته علمي اين 
كشور دست روي دست گذاشته اند و خيال ندارند قوانين را براي فوتبال 

معنا كنند و در اين رشته به اجرا دربياورند. 
    

سايت فوتبال ايتاليا در گزارشي ديگر از بلاتكليفي تيم ها نسبت به بازي هاي 
لغو شده خود خبر داده است. كميته مسابقات هنوز تصميمش در خصوص 
چهار بازي هفته گذشته را اعلام نكرده است. ديدارهای آتالانتا - تورينو، 
بولونيا - اينتر، فيورنتينا - اودينزه و سالرنيتانا - ونيز همگي به خاطر شيوع 
كرونا بين تيم ها لغو ش��دند. از آنجا كه اينتر در زمين حاضر شد و براي 
شروع مسابقه گرم كرد شايد بازي 3 بر صفر به سود آنها اعلام شود، اما در 
عين حال امكان دارد رأي به برگزاري بازي در زمان ديگری داده شود. در 
خصوص ساير ديدارها نيز نظر قطعي اعلام نشده و احتمال هر اتفاقي وجود 
دارد. كاهش تعداد تماشاگران حاضر در ورزشكاه ها تنها تصميم قطعي 
مسئولان بوده و فقط نيمي از ورزشگاه ها به تماشاگران اختصاص پيدا كرده 
است. با وجود اين بالا گرفتن آمار كرونا در ايتاليا به حدي بوده كه احتمال 

برگزاري بازي ها پشت درهاي بسته نيز وجود دارد. 
ش��يوع كرونا در فوتبال باعث ش��د مردم ايتاليا با قانون واكس��ن اجباري 
مواجه شوند تا جايي كه ارائه خدمات اجتماعي به آنها منوط به ارائه كارت 
واكسيناسيون است. اين قانون ش��امل فوتبالي ها هم مي شود و  بايد ديد 

واكنش بازيكنان مخالف واكسن به اين مسئله چه خواهد بود.

فرصتي تازه براي پوست اندازي فوتبال باشگاهي ايران

حرفه ای شوید و حرفه ای بمانید

 كارت پستال سال نو میلادي 
با تصویر ساره جوانمردي 

فدراسيون جهاني پاراتيراندازي 
براي تبريك كريسمس و سال 
نو مي��لادي از تصوير »س��اره 
جوانم��ردي«، ملي پ��وش 
پرافتخار كشورمان در بازي هاي 
پارالمپيك استفاده كرد. رئيس 
فدراسيون جهاني در خصوص 
اين اقدام گفت: »خوشحاليم 
كه از عكس ساره براي كارت 
تبريك استفاده كرديم. او يكي 
از بهترين ورزشكاران اين رشته 

است و باز هم اين مس��ئله را در بازي هاي توكيو 2020 نشان داد. او يك 
سفير برای جمعيت زنان سراسر جهان است و اميدواريم شاهد درخشش 
بيشتر او در بازي هاي پارالمپيك 2024 پاريس باشيم.« ساره جوانمردي، 
دختر طلايي ايران تاكنون سه مدال طلاي پارالمپيك در رشته تيراندازي 
را كسب كرده است. وي دو مدال طلا در پارالمپيك 201۶ ريو و يك مدال 
طلا در پارالمپيك توكيو را كس��ب كرد. جوانمردي همچنين مدال برنز 

پارالمپيك 2012 لندن را در كارنامه دارد.

امیدوارم سهمیه جهاني را كسب كنیم 
علي رحيمي كازروني، دروازه بان تيم ملي هندبال با اش��اره به شرايط 
خوب تيم بعد از اردوي اسپانيا گفت: »بازي مقابل تيم هاي طراز اول دنيا 
فرصت خوبي بود تا نقاط ضعف خود را در فاصله چند روز مانده به آغاز 
مسابقات قهرماني آسيا برطرف كنيم تا با هماهنگي و آمادگي كامل راهي 
عربستان شويم. اميدوارم همه چيز براي تيم ملي خوب پيش  برود و ما 
بتوانيم در مسابقات آسيايي، نه تنها كسب سهميه جهاني داشته باشيم، 

بلكه روي سكو هم قرار بگيريم.«

ثوري رئیس بوكس ماند
مجمع انتخابات فدراسيون بوكس، صبح ديروز برگزار شد و حسين ثوري 
براي چهار سال ديگر رئيس اين فدراسيون باقي ماند. در پايان رأي گيري 
ديروز كه با حضور 43 عضو مجمع برگزار شد، نماينده وزارت ورزش رأي 
نداد تا از 42 رأي مأخوذه، حسين ثوري با 2۶ رأي در نهايت به عنوان رئيس 
فدراسيون بوكس انتخاب شود. حسيني رقيب او هم 1۶ رأي كسب كرد. 

تكواندو نشد، معاونت وزیر كه هست!

هفته شانزدهم والیبال فرصت آخر سپاهان
هفته شانزدهم رقابت هاي ليگ برتر واليبال عصر امروز برگزار       خبر
مي شود و در مهم ترين ديدار س��پاهان صدرنشين بعد از سه 
شكست متوالي در گنبد مهمان شهرداري اين شهر است، ديداري كه اگر اصفهاني ها نتوانند 
از آن پيروز بيرون بيايند آن وقت وضعيت شان براي تداوم صدرنشيني با خطري جدي مواجه 
مي شود و شايد مجبور باشند با صدر جدول وداع كنند. در ديگر ديدارها؛ شهرداري اروميه تيم 

دوم جدول و اصلي ترين رقيب سپاهان در رامسر به مصاف هورسان مي رود. پيكان با آذرباتري 
اروميه روبه رو مي شود، شهرداري ورامين در اين شهر از سايپا پذيرايي مي كند و در رفسنجان مس 

به ديدار فولاد سيرجان مدافع عنوان قهرماني مي رود. پاس گرگان در خانه راهياب ملل مريوان را 
ملاقات مي كند و در نهايت شهداب يزد و لبنيات هراز آمل در يزد مقابل هم صف آرايي مي كنند.

موزه مل��ي ارتباط��ات در خيابان 
ماني سعيدي
      بازتاب

امام خميني تهران ديروز ميزبان 
اهالي كشتي بود، پنجاه و چهارمين 
سالگرد درگذش��ت جهان پهلوان تختي بهانه اي شد تا از علي اكبر 
حيدري، دارنده مدال برنز المپي��ك 19۶4 توكيو و همدوره تختي 
گرفته تا پژمان پش��تام كه در جهاني 2021 در اسلو برنز گرفت در 
مراسم اهداي تابلوی پاكت نمادين تمبر يادبود جهان پهلوان تختي به 
موزه ملي ارتباطات دور هم جمع شوند.  دي ماه سال گذشته، تمبر 
مرحوم جهان پهلوان تختي رونمايي شد و ديروز در مراسمي تابلوي 
پاكت نمادين تمبر تختي به موزه ملي ارتباطات اهدا شد. در اين مراسم 
حسن عميدي، مدير موزه ملي ارتباطات و پست، تختي را يك رسانه 
دانست: »از نگاه رسانه اي به موضوع، جهان پهلوان تختي علاوه بر اينكه 
يك ورزشكار و قهرمان ارزشمند بود، يك رسانه بود، يك رسانه خوب 
و گويا براي اينكه فرهنگ پهلواني و فرهنگ انسانيت ايراني ها را به همه 
دنيا نش��ان دهد و از اين باب نس��ل آين��ده ما بايد او را بشناس��د.« 

سيدعلي اكبر حيدري يكی از همدوره هاي جهان پهلوان تختي هم در 
صحبت هايي به ذكر خاطراتي از او پرداخت: »درباره منش، شخصيت، 
جوانم��ردی، مردمداری و پهلوان��ی تختی می توان ي��ك كتاب در 
اندازه هاي شاهنامه نوشت و نويسندگان بايد اين مرام و منش را براي 
نسل هاي آينده بنويسند.« دارنده مدال برنز المپيك 19۶4 به يكي از 
توصيه هاي قابل تأمل تختي به قهرمانان و ملي پوشان هم اشاره كرد: 
»جهان پهلوان همواره به بچه هاي تيم كشتي گوشزد مي كرد كه مردم 
ايران ماليات مي دهند كه شما براي شان افتخار بياوريد، سعي كنيد كه 
تمام توانتان را براي موفقيت روي تشك بگذاريد.« هادي عامل، مجري 
و گزارش��گر كش��تي هم يكي ديگر از حاضران در مراسم بود كه در 
سخناني به مردمداري تختي اشاره كرد: »تختي، پهلوان مردم بود، 
پهلوان دولت نبود. در اواخر دوره اي كه كشتي مي گرفت با وجود اينكه 
ديگر بدنش جواب نمي داد، به عشق مردم و اينكه آنها مي خواستند 
همچنان كشتي بگيرد در المپيك 19۶4 توكيو و جهاني 19۶۶ توليد 

و شركت كرد، هرچند نتوانست مدالي كسب كند.«

 اهداي تابلوي پاكت نمادين تمبر تختي 
به موزه ملي ارتباطات

پهلوان مردم بود، نه پهلوان دولت

مس��ئوليت براي برخي از چهره ها در 
فريدون حسن

    چهره
ورزش اي��ران تمامي ن��دارد، فقط از 
عنواني به عنوان ديگر تغيير مي كند. 
تفاوتي هم ندارد كه در مسئوليت قبلي موفق بوده اند يا نه. به كارنامه 
عملكردشان هم نگاه نمي شود، فقط مهم اين است كه مسئوليت آنها 
تداوم داشته باشد و نكند زماني از قطار مسئوليت پياده شوند و خداي 
ناكرده زمين بمانند. براي اينها هميشه ميزي آماده است 
كه مسئوليتی قبول كنند و ورزش از عدم حضورشان 
ضربه نخورد! ماجراي معاون جديد ورزش قهرماني 
وزارت ورزش هم درس��ت همين اس��ت. محمد 
پولادگر چهارش��نبه هفت��ه قب��ل در انتخابات 
فدراس��يون تكواندو ميدان را به هادي س��اعي 
واگذار كرد تا شايد تكواندو بعد از بيش از دو دهه 
حضور او نفسي تازه كند، اما ديروز حكم گرفت و 
معاون ورزش قهرماني وزارت ورزش شد، چيزي 
در حد هم��ه كاره ورزش كش��ور، يعن��ي اگر تا 
چهارشنبه گذشته فقط دغدغه تكواندو را داشتيم 
كه با مديريت او در سراشيبي سقوط قرار گرفته بود 
حالا بايد نگران كل ورزش باشيم كه با معاون جديد 
در چه مسيري قرار مي گيرد. خدا قبول كند اين همه 
تعهد و مسئوليت پذيري را كه اجازه نمي دهد امثال 

پولادگرها قدري هم به استراحت فكر كنند.

تكواندو باید شخم  زده شود
رئيس فدراسيون تكواندو پس از 21 سال 
تغيير كرده است، تغييري كه تمام خانواده 
تكواندو به دنب��ال آن بودند، اتف��اق افتاد. 
بايد قدردان پولادگر باش��يم، چراكه اگر 
تكواندو در حال حاضر در اين جايگاه است 
و همه انتظارات زيادي از آن دارند، به خاطر 
زحمات پولادگر در اين سال ها بوده است. 
درست نيس��ت كه بگويم پولادگر خوب 
نبوده، چراكه تكواندو در دوران او قهرمان 
جهان شد و بهترين مدال ها را هم در دوره او گرفتيم، اما در اين برهه زماني 
نياز به تغيير و تحول بود كه خدا را شكر اتفاق افتاد. كار هادي ساعي از حالا 
شروع شده و بايد همه دست به دست هم بدهيم و براي موفقيت تكواندو 
تلاش كنيم. 27 نفر مخالف ساعي كه در مجمع به او رأي ندادند نيز جزئي 
از خانواده تكواندو هستند. مخالفان هم از اين خانواده هستند و از حالا بايد 
موافق شويم و هر كسي يك گوشه كار را بگيرد تا بهترين اتفاقات بيفتد. 
تنها دو سال و نيم تا شروع بازي هاي المپيك پاريس وقت داريم و اصلاً زمان 
زيادي نيست. تكواندو بايد شخم  زده شود و اين موضوع زمان خواهد برد، اما 
مطمئن باشيد در آينده اتفاقات خيلي خوبي خواهد افتاد و تكواندو سرحال 
و شاداب قديم را خواهيد ديد. با آمدن ساعي همه منتظر اتحاد و همدلي 
خانواده تكواندو هستند. در اين خصوص اصلًا شك نكنيد، اما ايجاد اين 
وفاق به تنهايي وظيفه هادي ساعي نيست و همه بايد جلو بياييم. تكواندو 
براي همه قهرمانان و خانواده اين رشته است و هيچ كس نمي تواند بگويد 
تكواندو براي شخص خاصي است، حتي افراد كمربند زرد نيز مي توانند به 
خانه تكواندو بيايند و هر كسي عضوي از اين خانواده است، تكواندو براي 
اوست. در فدراسيون تكواندو به روي همه باز است و همه بايد بيايند و بروند 
و نظرات و انتقادات خود را مطرح كنند تا بتوانيم دوباره تكواندو را بسازيم.

يوسف كرمي 

كاپيتان اسبق تيم ملي تكواندو

حق فوتبال را به فوتبال بدهید
حرف هاي ديروز رئيس س��ازمان خصوصي س��ازي مطالبه اي اس��ت كه 
اهالي فوتبال سال هاس��ت آن را تك��رار مي كنند، اما به جايي نمی رس��د. 
حس��ين قرب��ان زاده در مصاحبه ب��ا يك��ي از پايگاه هاي خبري ب��ا كنار 
گذاشتن رودروايس��ي هايي كه برخي از تصميم گيرندگان دارند، موفقيت 
خصوصي سازي باشگاه هاي فوتبال را منوط به حل و فصل شدن حق پخش 
تلويزيوني دانسته است، حقي كه در دهه هاي گذشته از فوتبال گرفته شده 
و باشگاه ها از داشتن آن محروم هستند. او گفته است: »شترسواري دولا دولا 
نمي شود. مهم ترين منبع درآمدزايي باشگاه هاي فوتبال در همه دنيا، حق 
پخش تلويزيوني بازي هاي آن باشگاه است. تا زماني كه اين دو باشگاه منبع 
درآمدزايي مستمر و پايداري نداشته باشند كه سودآوري اين باشگاه ها را 
تضمين كند، عملاً هر نوع انتقال و واگذاري آنها با شكست مواجه مي شود.«

رئيس سازمان خصوصي سازي برخلاف مديران ديگر كه سعي در لاپوشاني 
واقعيت دارند و بدون توجه به عواقب خصوصي سازي، تنها به انجام واگذاري ها 
فكر مي كنند، حق پخش تلويزيوني را لازمه موفقيت خصوصي سازي مي داند، 
به خصوص كه بيش از ۶0 تا 70 درصد هزينه هاي يك باشگاه در فوتبال جهان 
را حق پخش تلويزيوني پوشش مي دهد و اولين فاكتور در فوتبال حرفه اي 
براي درآمدزايي به حساب مي آيد. با وجود چنين اهميتي اما در فوتبال ايران 
اين حق ناديده گرفته شده و باشگاه ها با توجه به محروم شدن از اين حق، 
تنها به درآمدهاي محدود تبليغاتي اكتفا كرده و همواره زيان ده بوده اند و كفه 

هزينه هاي شان هميشه از درآمدها سنگين تر است. 
البته دولتي بودن فوتبال در ايران سبب شده باشگاه ها با توجه به استفاده از 
بودجه دولتي به صورت مستقيم يا غيرمستقيم، هزينه هاي شان را از منابع 
عمومي تأمين كنند. وابس��تگي به پول هاي دولتي زمينه اي را به وجود 
آورده كه س��الانه بيش از هزار ميليارد تومان كه مي تواند در بخش هاي 
مختلف اقتصادي، عمراني و حتي بخش همگاني ورزش هزينه شود در 
فوتبال هزينه  ش��ود. ريخت و پاش باش��گاه هاي دولتي از بيت المال، آن 
هم در شرايطي كه نهادهاي بازرسي كمتر نظارتي روي هزينه ها ندارند، 
زمينه اي براي فساد و سوءاستفاده از بيت المال در فوتبال را به وجود آورده 
است، فسادي كه هر سال كه مي گذرد با توجه به اهمال نهادهاي قضايي و 

نظارتي بيشتر از قبل مي شود. 
استفاده از منابع دولتي توسط باشگاه هاي دولتي در فوتبال البته با توجه 
به بسته بودن راه هاي درآمدزايي كه مهم ترين آن حق پخش تلويزيوني 
است گريزناپذير است، به خصوص كه در صورت كمك نكردن دولت به 
فوتبال، عملاً باشگاه ها رو به ورشكستي كامل مي روند. با اين حال هزينه 
بيش از هزار ميلياردي دولتي ها در فوتبال در شرايطي است كه با احياي 
حق پخش تلويزيوني و بهره بردن باشگاه ها از اين حق، ديگر فوتبال نه تنها 
محتاج كمك دولتي نيست، بلكه به گفته يكي از پيشكسوتان فوتبال، حتي 

مي تواند با توجه به پولساز بودن صنعت فوتبال به دولت هم كمك كند. 
در اين مقال، بحث مقايس��ه حق پخش تلويزيوني مان با فوتبال اروپا كه در 
بالاترين سطح برگزار مي شود و و طبيعتاً بيش��ترين جذب اسپانسر و حق 
پخش را دارد، نيست اما در ليگ امارات كه سطحي پايين تر از ليگ كشورمان 
دارد، حق پخش تلويزيوني ليگ اين كشور390 ميليون درهم معادل هزار 
و 200 ميليارد تومان است، پولي كه بين باش��گاه ها به اندازه سهمي كه بر 
اساس فاكتورهاي مش��خص تعيين مي كنند، تقسيم مي ش��ود. رقم حق 
پخش تلويزيوني در فوتبال ايران كه ليگ باكيفيت تري دارد، اما صفر است و 
تلاش هاي صورت گرفته در دو دهه گذشته براي گرفتن اين حق از صداوسيما، 
بي نتيجه بوده است، آن هم در حالي كه جام جم نشينان از كنار فوتبال، سالانه 

درآمدهاي چندهزار ميلياردي با جذب آگهي كسب مي كنند. 
حال در روزهايي كه بحث خصوصي سازي استقلال و پرسپوليس با توجه 
به الزمام كنفدراسيون فوتبال آس��يا دوباره داغ شده و همچنين تجربه 
شكست خورده واگذاري تيم ها به بخش غيردولتي كه آخرين نمونه آن 
تراكتور بود، به نظر مي رسد براي موفقيت خصوصي سازي بايد راه هاي 
درآمدزايي فوتبال مانند حق پخش تلويزيوني باز شود تا باشگاه ها بتوانند از 
طريق حق طبيعي شان كه در ايران ناديده گرفته مي شود، هزينه هاي خود 
را تأمين كنند. تصميمي كه سبب مي شود هم سالانه بيش از هزار ميليارد 
تومان كه دولت در فوتبال هزينه مي كند، صرفه جويي شود و اين پول در 
بخش هاي ارجح تر هزينه گردد و هم فوتبال با اتكا به حق طبيعي اش روي 

پاي خود بايستد و وابسته به پول هاي دولتي نباشد. 
در اين راستا ضروري است مس��ئولان وزارت ورزش و فدراسيون فوتبال 
با رايزني هاي فراتر از ورزش با مسئولان صداوسيما، احياي حق فوتبال 
را پيگيري كنند تا رشته اي كه با گرفتن حق بديهي و اوليه اش، يعني حق 
پخش تلويزيوني مي تواند حتي يك دول��ت را هم بچرخاند، مانند امروز 

محتاج دست درازي به بودجه دولتي نباشد.
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